
بيان�ات رهب�ر معظ�م انق�اب در دي�دار 
با مس�ئولان و نخبگان صنعت هس�ته اي 
كشور با واكنش هاي بسياري در شبكه هاي 
اجتماعي همراه بود. كارب�ران اين بيانات 
به وي�ژه تأكيد ب�ر حفظ زيرس�اخت های 
هسته ای كشور را رويكردي مهم دانستند 
كه ضامن صنعت هسته  ايران و دستاوردهاي 
علمي مي باش�د. كاربران تأكيد كردند كه 
اين مه�م بايد رويك�رد دول�ت در تمامي 
مذاكرات مشابه باشد. در ادامه بخش هايي 
از واكنش ه�اي كاربران را م�رور كرده ايم. 

   علي شمخاني:
حفظ و توسعه زيرساخت هاي صنعت  صلح آميز 
هس��ته اي كه ديروز رهبري آن را دستاوردي 
آبروبخش و عامل پيشرفت ايران قوي و ايرانيان 
سربلند عنوان كردند، روايتي ناگفتني دارد از 
مجاهدت هاي علمي و سياسي تاريخ ساز براي 
شكستن سدهاي محكمي كه تار و پود آن بافته 

نفوذ و خودباختگي بوده است.
   مسعود براتي:

نگاه رهبر انقلاب به صنعت هسته اي »كارت 
بازي براي مذاكره و توافق با غرب« نيست، 
بلكه »صنعتي براي پيشرفت ايران« است. 
بنابراين حفظ زيرساخت اين صنعت ضرورت 
دارد... حفظ زيرساخت هاي صنعت هسته اي 
و عدم تخطي از قانون مجلس در همكاري با 

آژانس دو قيد براي مذاكره. 
   عليرضا تقوي نيا:

آيت الله خامنه اي: »توافق كني��د عيبي ندارد، 
اما زيرس��اخت هاي صنعت هس��ته اي دست 
نخورد.« سخنان رهبري نشان داد، پشت پرده 
مذاكرات جدي ب��راي توافق در كار اس��ت، اما 
احياي برجام در دس��تور كار نيست، زيرا طبق 
برجام زيرساخت هاي هسته اي كشور دستخوش 

دگرگوني اساسي مي گردد. #توافق_اتمي
   م. پورصادقي:

رهبر انقلاب گفتند: »ممكن است در زمينه هايي 
بخواهيد توافق هايي كنيد. توافق اشكالي ندارد، 

اما زيرساخت هاي صنعت هسته اي نبايد دست 
بخورد.« با توجه به اخبار و موضع گيري هاي 
اخير در رس��انه ها، به نظر مي رسد اين جمله 
مهم ترين گزاره سخنراني امروز باشد كه مورد 

توجه رسانه ها هم قرار گرفته است.
   امير راقب:

زيرساخت، نقطه خيز اس��ت. كانوني است 
كه گس��ترش از آنجا ممكن مي شود. حفظ 
»زيرساخت صنعت هس��ته اي« نمي تواند 
صرفاً به شماري »منعيات مذاكراتي« محدود 
شود. به اين منظور، برنامه هسته اي ايران بايد 
به بخش��ي از يك برنامه توسعه صنعتي در 
داخل كشور يا محور توسعه صنعت هسته اي 

در منطقه تبديل شود. 
   كيان مهزاد:

نكات رهبر معظم انقلاب درباره هس��ته اي 

نمونه اي از سياست گذاري منطبق با اقتدار 
ديپلماسي است كه مي تواند راهنماي جدي 
براي دولت ياش��د و حتي رويك��ردي براي 

سياست خارجي قرار بگيرد. 
   امير ناظم:

اين حرف كه توافق كنيد، اما زيرساخت ها را 
هم رعايت كنيد، يعني ايران دوستي، يعني 
دلس��وزي براي ايران، يعني توافق به شرط 
حقظ عزت و دستاوردهاي علمي. رويكردي 

مهم كه در تاريخ ماندگار است. 
   رومينا شعباني:

نه شرقي نه غربي؛ جمهوري اسلامي يعني 
همين... نه آنقدر شور كه در دامن غرب بيفتيم 
و صنعت هسته اي را ببخشيم كه برود نه آنقدر 
بي نمك كه مدافع ساخت سلاح هسته اي به 
بهانه ي بازدارندگي آن باشيم. ما مبنا، منطق 

و هويت داريم بي نيازي��م به غش كردن؛ چه 
چپ باشد، چه راست!

   سهيا خداپرست:
سفارش رهبر انقلاب در استفاده از ظرفيت 
دانش هسته اي در همه زندگي مردم از جمله: 
صنعت، سلامت، كشاورزي، محيط زيست, 
آب ش��يرين كن و درمان بيماري ها. آقايان 
مس��ئول چقدر از اي��ن ظرفيت اس��تفاده 

مي كنين!؟
   نيلوفر خسروي:

بخش��ي از بيانات مقام معظ��م رهبري در 
ديدار ديروزشون با دانشمندان و مسئولان 
صنعت هسته اي؛ امروز ما بيش از 100برابر 
سال ۸۲ كه آغاز چالش هسته اي ما با غرب 
است و تحريم هاي پشت سر هم و مانند اينها 

]موجودي هسته اي داريم.[

 سیاست گذاری منطبق با اقتدار دیپلماسی
نه دیپلماسی التماسی

واكنش كاربران شبكه هاي اجتماعي به بيانات رهبر انقاب در جمع مسئولان هسته اي

اين صفحه پيام ه�ا،  متن ها، عكس نوش�ت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر شده در فضاي مجازي را بازنشر می دهد. تاش بر اين 
اس�ت كه ديدگاه ها و نظرات كاربران انديش�مند ش�بكه های 

اجتماعی در عرصه مكتوب هم ديده شود.

    تصویر منتخب

      باغ لاله ؛ مزرعه لزور، روستاي كندر كرج 
| از صفحه توئيتري سارا پويان

غفلت از امام زمان
 بسيار ظلمت آور است

آيت الله فاطمي نيا)ره(:
در زيارت نامه  امام زمان مي خوانيم: »السلام عليك يا نورَ الله الذي 
يهتدي به المهتَدون: سلام بر تو اي نور خدا كه به وسيله آن راه يافتگان 
هدايت مي ش��وند.« فعل مضارع دلالت بر تجدد و دوام دارد؛ مراد 
از عبارت اين اس��ت امام زمان كه نور خدا هستند، هدايت بخشي 
حضرت دائمي است. همه هدايت يافتگان، به هدايت و بركت و نور 
حضرت هدايت مي شوند.  الان هم انوار حضرت موجود است؛ هر كس 
گيرندگي داشته باشد از نور حضرت بهره مي برد. امروز تمام كمالات و 
معارف و هدايت ها و اعمال خير و همه و همه به بركت امام زمان است. 

اگر عنايت و لطف او نباشد، از هيچ كس كار خير صادر نمي شود!
فراموشي و غفلت از امام زمان، بسيار ظلمت آور و باعث كدورت 
و عقوبت اس��ت! ياد آن حضرت نبايد اختصاص به جمعه و ندبه 
داش��ته باش��د و بس! يكي از اولياء الله كه توفيق تشرف خدمت 
حضرت داشت، مي فرمود: رأس دعاها، دعا براي سلامتي و حفظ 

و ظهور امام زمان را قرار دهيد!
منبع: كانال تلگرامي »در محضر استاد فاطمي نيا«

   آیينه نفس

كارشناسي ارشد مهندسي سازه در دانشگاه استنفورد: 

پايان نامه اصاً لازم نيست!

كاربري با نام »اميرعلي« در توئيتي نوشت: ديش��ب دوستم تعريف مي كرد كه داداشش 
يكيو ميخواسته رفتن خواستگاري. بهش گفتن حتماً بايد ماشين داشته باشي، اينا هم از 
لج گفتن پس شما هم بايد جهيزيه آنچناني داشته باشين. نه اينا پول ماشين دارن نه اونا 

پول جهيزيه! اين وسط رفيقم مي گفت داداشش و دختره افسردگي گرفتن... واقعاً چرا؟!

يكي از فعالان توئيتر با نام كاربري »نويتسا بانج« نوشت: شركت جان هاپكينز مديسن قصور و 
خطاهاي پزشكي رو سومين عامل مرگ و مير در امريكا معرفي و تخمين زده كه هر سال بيش از 
۲50هزار بيمار به اين علت جانشون رو از دست ميدن! از جمله خطاها و سهل انگاري هاي پزشكي 

جاماندن ابزار داخل بدن بيماره كه طبق تخمين ها، هر سال حدود هزار و 500 مورد رخ ميده!

محمدرضا اس�امي در كانال تلگرامي خود به انتقاد از 
مدل تربيت دانشجو در دانشگاه ها پرداخت. يادداشت 
او را با حذف برخ�ي از اس�امي و عناوين ك�ه به جهت 
بارحقوقي حذف ش�ده اس�ت، در ادامه مرور كرده ايم: 
مدت ها بود كه درگير اين سؤال بودم چرا وقتي كار پايان نامه 
فروش��ي به ميدان انقلاب و آگهي روي ديوار رس��يده، فقط 
دانش��جو را متهم مي كنيم و چرا فكر نمي كنيم شايد اساساً 

ساختار ايراد دارد؟
در دانشگاه ايالتي پلي تكنيك كاليفرنيا )Poly Cal( متعجب 
شدم وقتي كه فهميدم دانشجوي ارشد دو گزينه براي انتخاب 
دارد: گزينه اول اينكه مدركش مبتني بر نگارش پايان نامه باشد؛ 
گزينه دوم اينكه به جاي پايان نامه تعداد بيشتري واحد بگذراند و 
يك امتحان تحت عنوان Exam Comprehensive بدهد. 
دانشجويي كه گزينه دوم را انتخاب مي كند، براي آن امتحان، 
در زمينه يك موضوع »يك تحقيق كلي« مي كند. چيزي شبيه 
حل يك مسئله سازه اي كه نيازمند صرف سه تا چهار هفته 
وقت است آن مسئله را حل مي كند و سپس به اساتيد گزارش 

مي دهد و آنها سؤالاتشان را مي پرسند. 
دانشگاه هاي صاحب نام متعددي را مي توان در ايالات متحده 
نام برد كه دوره كارشناس��ي ارشد در آنها چنين است. مثلًا 

دانشگاه مينه سوتا، دانشگاه كلمسون و…
اين تعجب بيشتر شد وقتي كه متوجه شدم در دانشگاه استنفورد 
)كه يكي از برترين رتبه هاي سازه دنيا را داراست( براي دانشجوي 

كارشناسي ارشد حتي آن گزينه دوم را هم ندارد!
يعني دانش��جو براي گرفتن مدرك ارشد مهندسي سازه، 
»فقط« بايد واح��د بگذران��د. چنانچه دانش��جويي مايل 
)علاقه مند( باش��د كه در دوره كارشناس��ي ارشد، ريسرچ 
)پژوهش( »هم« بكند يك درس شش واحدي هست به نام 
CEE299 كه مي تواند آن را گرفته و در قالب آن درس به 
يك دانشجوي دكترا يا يكي از اساتيد كمك پژوهشي بدهد! 

ولي بازهم پايان نامه لازم نيست. 
دكتر محمد فاضلي چند سال پيش بحثي را مطرح كرد تحت 
عنوان پادش��اه لخت. در قالب آن بحث ايشان به اين موضوع 
پرداخت كه ما در دانشگاه با پايان نامه هايي مواجه هستيم كه 
هم دانشجو مي داند ايراد دارد، هم استاد و هم كميته داوران، 
ولي هيچ كس چيزي نمي گويد. در قالب آن بحث، ايشان به 
اين موضوع اشاره كرد كه نهاد دانشگاه در ايران تبديل شده به 
قصه پادشاه لخت. همه مي دانند كه پايان نامه لباس ندارد، ولي 

چيزي نمي گويند. 
دانشجوي كارشناسي ارشد را كه »عجله« دارد به اشتغال و به 
زندگي اش برسد، مجبور مي كنيم كه پايان نامه بنويسد و اساساً 
كار »پژوهش« كه يك كار »كيفي« است را مي دهيم به كسي كه 
»عجله« و شتابزدگي دارد! حاصلش مي شود تقلب و كپي كاري. 
چرا اين سؤال مطرح نمي شود كه چه دليلي دارد دانشجوي 
ارش��د را مجبور به پايان نامه نويس��ي مي كنيم؟ چرا كاري 

مي كنيم كه حاصلش بشود پادشاه لخت؟ 
چرا وقتي دانشگاه هاي با كيفيت دنيا به اين نتيجه رسيده اند 
كه »انتظار« نگارش پايان نامه از دانشجوي كارشناسي ارشد 
انتظاري »زياده« يا بيهوده است، ما انتظار داريم دانشجويي 
در ]دانشگاه. . . [ پايان نامه منجر به مقاله )!( بدهد و تقلب هم 

نكند؟ و پادشاه هم لخت نشود. 
سيس��تم آموزش عالي غرب مبتني بر اين است كه پيش از 
مس��ئله »آموزش« بايد واقعيت هاي انساني يك دانشجو را 
لحاظ كرد. وقتي تو كسي را ته كوچه بن بست گير بيندازي، 

نبايد انتظار رفتار متعارف/با كيفيت از او داشته باشي. 
چه معني دارد كه ]اس��تادي در دانش��گاه فلان[ 15 دانشجوي 
كارشناسي ارشد داشته باشد)!( و قرار باشد بر نگارش پايان نامه 
همه آنها نظارت بكند)!( و همزمان رئيس ]فلان س��ازمان[ هم 
باشد)!( ولي پروفسور Deierlein در دانشگاه استنفورد )با آن 
همه امكانات( حداكثر چهار يا پنج دانشجوي دكترا داشته باشد؟!

آقاي پروفسور ديرلين در اس��تنفورد تمام وقت هفته اش را 
»در دفتر كارش« در دانش��گاه مي گذراند و نه اينكه بيشتر 
وقت هفته را برود و در ]فلان سازمان[ بنشيند، يا اينكه برود 
و معاون فني ]يك شركت مهندسي[ بشود. او با وجود اينكه 
تمام هفته را در دفتر كارش حضور دارد ولي بيش از چهار /

پنج دانشجوي دكترا را هدايت نمي كند. چرا و چگونه انتظار 
داريم استادي كه معاون وزير يا عضو شوراي شهر هم هست 

10 رساله كارشناسي ارشد را هدايت كند؟ 
خلاصه بحث اين است كه ما از دانشجوي كارشناسي ارشد كه 
»عجله« دارد به زندگي  و اشتغال برسد انتظار داريم كه زير نظر 
استادي كه در چند شركت و سازمان دولتي/خصوصي كار دوم، 

سوم و چهارم دارد، پايان نامه توليد كند. 
سه يا چهار دهه قبل كه متوسط س��طح علمي جوامع بشري 
»كارشناسي« )ليسانس( بود، انتظار »پايان نامه« از آن معدود 
افرادي كه به دوره كارشناس��ي ارشد مي رفتند »معقول« بود، 
ولي امروزه كه مثل برگ درخت دانشجوي دكترا ريخته است، 
»پايان نامه« بايد محصول كار چندساله يك دانشجوي دكترا 

باشد و نه يك دانشجوي كارشناسي ارشد. 
نهاد دانشگاه در ايران پادشاه لخت است، ولي جاي اين سؤال 

باقي است كه چرا تغيير ساختارها اينقدر كند است؟

ازدواج معامله نيست! عامل عجيب مرگ ومير در امريكا!

بعضي آدم ها تكه اي از حضور خداوند را دارند
نرگس صرافيان نوشت: چقدر بعضي 
آدم ها امن، گرم و دوست داشتني اند. 
مهم نيست چه نسبتي با آنان داري و 
چند ثانيه يا چند روز يا چند دفعه آنها 
را ملاقات مي كني. به محض ديدن شان 
و همنشيني و برخورد هرچند كوتاه با 
آنها، عطر ناب حضورشان طوري تو را 
به فض��اي هرچند دش��وار زندگي بر 
مي گرداند و تو را اميدوار و راغب مي كند به دوام آوردن و زيستن كه از توان هر انسان ديگري خارج 
است. بعضي آدم ها تكه اي از حضور خداوند را در نگاه و كلام شان دارند و به محض ديدن يا شنيدن 

شان، خداوند را به وضوح و از نزديك ترين فاصله ي ممكن، حس مي كني.  

چرا در پرچم هيچ كشوري رنگ بنفش وجود ندارد؟!
كانال تلگرامي »دانستني هاي تاريخي« 
نوشت: چرا در پرچم هيچ كشوري رنگ 
بنفش وجود ن��دارد؟ اين رن��گ امروزه 
بسيار محبوب است، اما چرا هيچ كشوري 
نمي خواهد آن را روي پرچم خود بگذارد؟ 
گاه��ي اوق��ات س��اده ترين س��ؤالات، 
خارق العاده ترين پاس��خ ها را دارند! اين 
داستان باورنكردني رنگ بنفش است! به 
زماني سفر كنيد كه ارزش رنگ بنفش بيشتر از طلا، الماس يا قلعه بود. هيچ كشوري در پرچم خود از 
رنگ بنفش استفاده نكرده، چون تا دهه 1۸00 ميلادي رنگ بنفش از وزن معادل آن با طلا گران قيمت تر 
بود. گران بودن رنگ بنفش به خاطر كمبود و گراني رنگدانه اي است كه در آن به كار رفته است. بنفش 
سال ها نماد خاندان سلطنتي، قدرت و ثروت بوده، نقل اس��ت كه ملكه اليزابت همه مردم عادي را از 
پوشيدن لباس بنفش منع كرده بود. در طول قرن پانزدهم قبل از ميلاد، فنيقي ها ]يكي از اقوام سامي تبار 
بودند كه در حوزه درياي مديترانه مي زيستند.[ حلزون موركس، گونه اي از حلزون هاي دريايي را كشف 
كردند كه مخاطي ترشح مي كنند كه مي توانيم از آن براي ايجاد رنگ بنفش استفاده كنيم. فنيقي ها 
پيشگام تجارت گسترده رنگ بنفش بودند، اما توليد آن را به عنوان يك راز محفوظ نگه داشتند. فنيقي ها 
در مخفي نگه داشتن روند توليد عالي بودند، اما امروز مي دانيم كه چگونه رنگ بنفش را مي ساختند. پاسخ 
طبيعي حلزون هاي دريايي به خطر، ترشح مخاطي است كه براي ايجاد رنگ ارغواني استفاده مي شود. 
حلزون براي محافظت از خود، هر زمان كه در معرض تهديد باشد، مايعي را آزاد مي كند. يكي ديگر از 

فرآيند هاي استخراج رنگ بنفش، خردكردن حلزون ها بود.

مردي كه رعدوبرق رهايش نمي كرد!
كاربري با نام »Hirkan« در رشته توئيتي نوشت: دانشمندان اعتقاد دارن كه يه اتفاقي مثلًا 
برخورد رعد و برق به انسان، احتمالش يك در 13هزار هست.  امواج رع�د و برق مي تونه تا 50,000 
فارنهايت  گرما به آدم تزريق كنه و آدم رو بكشه. »سامر فورد« افسر انگليسي به طور باور نكردني اي 
همون يك نفر بوده. س��ال 1۹1۸ در  بلژيك اون سوار اسبش بود كه مورد اصابت رعدوبرق قرار 
گرفت، ضربه به قدري شديد بود كه اون از اسبش پرت شد و به خاطر اين برخورد از كمر به پايين 
فلج شد، ولي زنده ماند و به خاطر شرايطتش زود بازنشسته شد و به كانادا مهاجرت كرد تا زندگي 
آرومي داشتند باشه. شش سال بعد 1۹۲۴ داشت ماهيگيري مي كرد كه بازم رعدوبرق بهش زد 
و سمت راست بدنش را هم فلج كرد، ولي خودش دوباره جون سالم بدر برد! فلج شدن باعث نشد 

اون تسليم بشه با تلاش زياد سعي مي كرد قدرت راه رفتنش رو بازيابي كنه... 
شش سال بعد 1۹30 داشته تو پارك تمرين راه رفتن مي كرد كه يهو دوباره آسمون تيره شد... 
تو يه اتفاق باور نكردني بازم رعدوبرق بهش زد و رفتن بالاي سرش ديدن زنده س! اما به طور 
كامل فلج شده و به خاطر فلج اون دو س��ال يعني 1۹3۲ فوت مي كنه، ولي ماجرا اينجا تموم 

نميشه! سال 1۹3۶ بازم رعدوبرق سنگ قبرشو شكافت!

نكته پراني در فضاي مجازي
حسن انصاري در كانال تلگرامي خود نوشت: درباره آسيب شناسي فضاي مجازي بسيار گفته اند، 
خوانده ايم و شنيده ايم. يكي از آسيب هاي آن به نظرم در فضاي روشنفكري و نظري ايجاد توهم 
عالم بودن و صاحب سخن بودن است. تا قبل از عصر رسانه هاي اجتماعي انتشار يك مطلب حتي در 
يك روزنامه دست چندم كار ساده اي نبود، اما الان به لطف رسانه هاي اجتماعي هركسي مي تواند از 
حق اظهارنظر برخوردار باشد. اين البته جنبه مثبت وجود چنين رسانه هايي است. منتهي مشكل 
آنجاست كه كاركرد رسانه هاي اجتماعي هنوز كاملاً مورد بحث و بررسي قرار نگرفته. مثلاً اينكه 
در سياست و اجتماع و دين و فرهنگ و علوم هر كدام چه راه هايي وجود دارد كه بتوان با آنها ميان 
اظهارنظرهاي با پشتوانه و بدون پشتوانه علمي تشخيص داد و تمايز برقرار كرد؟ رسانه هاي اجتماعي 
در چه حيطه هايي مي تواند بستري براي گفت وشنود باشد و در كجاها نيازمند حفظ حدود شناخت 
علمي و تخصصي هستيم؟ اظهارنظر چه كساني را بايد در رسانه هاي اجتماعي و در چه موضوعاتي 
مورد توجه قرار دهيم؟ مسلم است كه موضوعات بسياري در اجتماع و سياست هست كه مي تواند 
عرصه اظهارنظر و رايزني عمومي باشد و اساساً تنها در پرتوي خردي جمعي مي توان درباره آن به 
بحث و بررسي و روشنگري پرداخت، اما موضوعات علمي چطور؟ جايگاه تخصص چيست؟ سهم 
جامعه علمي در هر رشته اي چيست؟ آيا پسنديده است در عرصه رسانه هاي اجتماعي بحث هاي 
علمي و تخصصي را دامن زد؟ اگر اين بحث ها مطرح مي شود چه راه هايي وجود دارد تا مانع از سيطره 
عوام گرايي و شانتاژهاي رسانه اي بر بحث هاي علمي شويم؟ چه راهي وجود دارد كه علم و تخصص 
را از سياست زدگي يا غلبه موج هاي زمانه برحذر داريم؟ چطور مي توان از علم در برابر موج هاي 
رسانه اي حفاظت كرد؟ در غير اين صورت علم و به ويژه علوم انساني در زير ضربات و شانتاژهاي 
رسانه اي له خواهد شد و اسير موج هاي رسانه اي و »نكته پراني«هاي مجازي خواهد گرديد؛ نكته 

پراني هاي كساني كه سرمايه اي علمي جز همين »مداخله«هاي مجازي ندارند.  

مجالست با اهل غفلت، مضر است
حجت الاسلام س��يدمصطفي موس��وي در كانال تلگرامي خود نوشت: 
اهل غفلت كسايي هستن كه وقتي كنارشوني  هيچ يادي از خدا نميشه! 
صددرصد زندگي شان  مادي هست و هيچ خبري از معنويات نيست! اهل 
غفلت يعني كساني كه حلال و حرام برايشان مهم نيست، خطاها و گناه هاي 
كوچك به چشم شان نمي آيد. براي رسيدن به خدا بايد از غافلين نبود.   

 با دانش هسته اي
 به وابستگي غذایي پایان دهیم

عبدالمجيد خرقاني در توئيتي نوشت: رهبر انقلاب از نمايشگاه دستاوردهاي 
صنعت هسته اي كشور بازديد كردند. در حال حاضر امريكا به واسطه قدرت 
هسته اي، بزرگ ترين قدرت غذايي دنياست و در سياست بين الملل، قدرت 
غذا و صنعت كشاورزي، وسيله اي براي كنترل سياسي يك كشوره؛ ما با 

دانش هسته اي بومي بايد به وابستگي غذايي كشور پايان دهيم.

 داستان ساعت صحن آزادي 
حرم مطهر رضوي

محمد كلهر در توئيتي نوشت: ساعت صحن آزادي در حرم امام  رضا)ع( با 
سفارش مظفرالدين شاه قاجار در منچستر انگلستان ساخته شده كه هنوز هم 

كار مي كند. البته در طول يك قرن اخير، بارها تعمير و سرويس شده است.

 خطر!  
 شما موفق به كشف عتیقه نشده اید

كانال تلگرامي »نشنال جئوگرافيك« نوشت: سالانه حدود ۹00 گزيدگي 
از سوی عنكبوت ساعت  شني گزارش مي شود كه بعضي از اونها منجر به 
مرگ ميشه! تنها دليلشم اينه كه هر كسي تو طبيعت مي بينه، فكر مي كنه 

عتيقه پيدا كرده و برش ميداره. 
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